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Аб’явА

У людзей ледзве не адабралі возера

Падчас доўгай і карпатлівай 
працы з дакументамі, хаджэнняў 
па кабінетах чальцы кааператываў, 
а іх больш тысячы чалавек, знайшлі 
«нестасоўкі» у правядзенні самой 
працэдуры перадачы ў арэнду. Па-
першае, перадача возера ў арэнду 
павінна ўзгадняцца з жыхарамі 
найбліжэйшых вёсак. На беразе 
Лосвіда, акрамя сямі кааператываў, 
размешчаны чатыры вёсачкі. А 
ўзгадненні, маўляў, праведзены 
не з насельніцтвам, а з сельскімі 
Радамі. Акрамя таго, вёска Баталі і 
зусім выпала з спісу…

Па-другое, закон патрабуе, 
каб перадача ажыццяўлялася ў 
форме гандлю (аўкцыёну), чаго 
зроблена, па інфармацыі дачнікаў, 
не было. Па-трэцяе, наяўнасць 
гаспадара павінна даказвац-
ца сталай працай апошняга над 
добраўпарадкаваннем водных 
угоддзяў. Чальцы кааператы-
ва сцвярджаюць: нічога за год 
практычна не зроблена, акрамя 
ўладкавання ўжо існавалай раней 
выратавальнай станцыі. Але наво-
шта гэтая станцыя ўладальнікам 
дач, размешчаных за 8 кіламетраў? 
І як, скажыце, ім сёння купляць тыя 
самыя дазволы на лоўлю рыбы, 
якія выдаюцца на іншым беразе?

БООР проста не ацаніла свае 
сілы, калі ўзялася на такую сур‘ёзную 
працу, - выказвае агульнае мер-

каванне Аляксандр Мікалаевіч. - 
Кажуць, новыя гаспадары ўвесну 
праводзілі зарыбленне белым 
амурам. Але возера праточнае, і 
рыба ўжо сышла далёка-далёка, 
ды і на вуду яна, дарэчы, не бя-
рэцца. А што датычыцца 
добраўпарадкавання 
берагоў, на праця-
гу 25 кіламетраў 
дык гэта і 
зусім няпро-
ста зрабіць. 
А вось 
узяць част-
ку вадаёма 
ў арэнду 
вельмі рэ-
альна: тут 
ёсць пярэс-
мык, які лёгка 
можна было бы 
перакрыць сеткамі. 
А так завошта нам сён-
ня плаціць 10 тысяч рублёў у 
дзень? Дзе аўтастаянка, гасцініца, 
прыкормавыя месцы, прыстані, 
лодкі напракат? 

У цэлым перадачу возера 
Лосвіда ў часавае карыстанне 
арандатару тут завуць… сацы-
яльнай несправядлівасцю. Адве-
ку сюды прыязджалі адпачываць 
віцебскія пенсіянеры, бо гэта адно 
з тых нешматлікіх месцаў, якое 
знаходзіцца блізу абласнога цэн-

тра і куды можна без праблем да-
брацца па чыгунцы. Зараз шлях на 
вадасховішча людзям фінансава 
незаможным зачынены.

Рыбалка для дачнікаў - зусім 
не прыробак, а проста адпачынак. 

Вось толькі хто гатоў без 
сумневаў выкласці 

за некалькі гадзін 
прыемнага ад-

пачынку 220 
т ы с я ч а ў 

р у б л ё ў 
у месяц 
( г э т у л ь к і 
каштуе аба-
н е м е н т ) ? 
Або нават 

110 тысяч 

пенсіянерскіх? 
Так, для дзяцей 

сёння зроблена 
выключэнне - яны мо-

гуць стаяць з вудай бясплатна. 
Але з берага лавіць бессэнсоўна. 
Адпусціць хлапчукоў адных у лод-
цы таксама нельга, а суправаджэн-
не дарослага - ужо падстава для 
штрафных санкцый. Давядзі по-
тым, што лавіў не ты… У судзе, па 
словах мясцовых насельнікаў, ужо 
разглядаліся падобныя справы.

«Вярніце нам возера!» - патра-
буюць дачнікі. Яны лічаць, што ў 
рашэнні дадзенага пытання існуе 

два варыянты. Адзін - скасаваць да-
мову арэнды, другі - узаконіць для 
людзей бясплатную лоўлю рыбы 
вудай або спінінгам. Прэтэндую-
чы на права звацца гаспадарамі, 
якімі яны і з‘яўляліся апошнія 20 
гадоў. У пошуках ісціны дачнікі 
абяцаюць дайсці да самых высокіх 
інстанцый. 

P.S. Калі матэрыял ужо быў па-
дрыхтаваны да друку, высвятлілася: 
дзеянні Віцебскай арганізацыйнай 
структуры БООР не маюць поўнай 
прававой абгрунтаванасці, аран-
датарам дапушчаныя парушэнні п. 
14-15 дзейсных Правіл вядзення 
рыбалоўнай гаспадаркі і рыба-
водства. Пры вынясенні рашэння 
аб збіранні аплаты за аматарскую 
лоўлю рыбы не было ўлічана 
меркаванне чальцоў садоўніцкіх 
таварыстваў, ушчамляліся іх 
інтарэсы. З улікам таго, што 
асабістая ўласнасць апошніх 
знаходзіцца на тэрыторыі, пры-
леглай да возера, дачнікі павінны 
быць прыраўняныя да мясцовых 
жыхароў, якія ажыццяўляюць 
лоўлю рыбы бясплатна. Арандата-
ру рэкамендавана зрабіць змены і 
дадаткі ў дзейсную дакументацыю, 
якія адпавядаюць заканадаўству.

Якаў Дрозд.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	аб	
гэтым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.
•	 Рэдакцыя	«Покліч	волі»		

змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 запоўніце	
купон	або	патэлефануйце	ў	рэ-
дакцыю.
•	Калі	парушаны	вашы	пра-

вы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	 эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	 права	 і	 пошуку	 бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяртай-
цеся	на	адрас	 газеты	«Покліч	
волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

У Кастрычніцкім райсудзе Віцебску 
завяршыўся разгляд справы, якую ініцыяваў ся-
бар Кансэрватыўна-хрысьціянскай партыі БНФ 
Сяргей Каваленка супраць старшыні віцебскага 
гарвыканкаму, а таксама рэдакцыі газэты 
«Віцьбічы» і асабіста рэдактаркі Ніны Тулінавай і 
журналісткі Натальлі Конахавай.

Судзьдзя Вікторыя Лешчанка адхіліла пазоў 
актывіста. Паводле яе рашэньня, у артыкуле 
«Каму дрэнна, калі нам дабра», надрукаваным 
неўзабаве пасьля таго, як Каваленка быў затры-
маны за вывешваньне белы-чырвона-белага 
сьцяга на гарадзкой навагодняй елцы, няма 
зьняваг і абразаў на ягоны адрас. Сяргей Кава-
ленка кажа, што з рашэньнем судзьдзі ня згодны, 
але іншага не чакаў:

«Я ведаў, што мой пазоў не задаволяць, бо ўсё 
гэта адна сыстэма, і судзьдзі выконваюць волю 
ўладаў. Таму і адхілілі «ў поўным аб‘еме». Сказалі, 
што няма ў артыкуле ніякіх абразаў і што ўвогуле 
зь яго не відаць, што ён пра мяне напісаны, і што 
словы нармальныя і стыль нармальны. А я лічу, 
што гэты стыль пачварны!»

Сяргей Каваленка прадстаўлены ў артыкуле 
як вулічны хуліган, небясьпечны для грамад-
зтва. Якраз з гэтым апазыцыянэр прынцыпова 
ня згодны: вывешваньне бел-чырвона-белага 
сьцяга на елцы падчас масавых навагодніх 
мерапрыемстваў ён лічыць палітычнай акцыяй, а 
не хуліганскім учынкам, за які яго пакаралі трыма 
гадамі пазбаўленьня волі «ўмоўна». 

Актывіст перакананы, што пра палітычную 
акцыю нельга пісаць у зьневажальным тоне, 
таму і зьвярнуўся ў суд. Ен кажа, што абвясьціў 
дзяржаўным віцебскім выданьням яшчэ й 
інфармацыйную вайну: пра тое, што ягоны пазоў 
так «Віцьбічаў» не задаволены, людзі змогуць да-
ведацца зь іншых крыніцаў.

Што да дзяржаўнай улады, то старшыня 
віцебскага гарвыканкаму Віктар Нікалайкін на су-
довыя пасяджэньні нават не прыходзіў. Хаця Сяр-
гей Каваленка лічыць, што нэгатыўныя публікацыі 
ў мясцовых віцебскіх газэтах - менавіта ягоная 
ініцыятыва, бо артыкул «Каму дрэнна, калі нам 
дабра» ды іншыя падобныя зьявіліся менавіта 
пасьля адмысловай нарады ў гарвыканкаме. 

Паводле “ Радыё Свабода”.

Сяргей КаваленКа 
працягне барацьбу

Актывіст 
створанага 

нядаўна дачна-
га «вайскоўца штаба» 

Аляксандр Сафронаў кажа, 
што  разам з суседзямі 

добраўпарадкоўваў бераг возе-
ра, сачыў за парадкам,  ганяў 
браканьераў...А зараз людзі 

засталіся абсалютна 
бяспраўнымі перад 

абставінамі.

У спякоту людзі дадаюць да свайго звычайнага глупства шэраг іншых. І нехта з гэтага мусіць скарыстацца, а раз так, то будзьце 
пэўнымі скарыстаецца. Скарыстаюцца вытворцы і прадавачкі марозіва і розных напояў, але без іх у такія дні не абысціся. Ёсць, 
праўда, тут адзін татальны манапаліст, які мае выгоду з усяго, што адбываецца на гэтай зямлі ўжо другое дзесяцігоддзе–гэта тутэй-
шая ўлада. І калі гандлярам вы заплаціце дробязь і не будзеце мець з гэтага галаўны боль, то ўладныя абяцанкі-цацанкі абыдуцца 
задорага. Вось толькі разумець гэта хочуць нямногія. Сітуацыя па сабе ўнікальная: 16 гадоў падманваць і мець столькі даверу. 
Дзівіся апазіцыя, нават спёку сабе на карысць абярнуць–гэта вам не хухры-мухры. Гэта значыць скарыстаць асаблівасці тутэйшага 
менталітэту. І зусім не важна, што пры гэтым напружвацца амаль і не трэба. А вось як гэтую хваравітую свядомасць павярнуць у бок 
цывілізацыі, тут трэба глуздамі паварушыць па-спраўднаму.

У красавіку мінулага года возера Лосвіда было перададзена ў арэнду Віцебскай арганізацыйнай структуры БООР. А два меся-
цы назад уласнік усталяваў свае правілы гульні і падвысіў аплату за аматарскую лоўлю рыбы. Падобныя дзеянні абурылі дачнікаў 
кааператываў «Цюльпан», «Лосвіда» і «Прыбярэжны сад», якія лічылі блакітныя ўгоддзі месцам агульнага карыстання. Яны правялі 
збор-канферэнцыю і вырашылі ісці да пераможнага канца ў дужанні з службоўцамі, бо ў іх адабралі… возера.

Цяплынь, духата, прыпар, 
сквар, зной, спякота, жар, гара-
чыня, спёка, пекла, сапраўднае 
пекла і гэта яшчэ не ўсё. Дзіўна, 
што беларуская мова настолькі 
багатая словамі на такую не зусім 
беларускую з’яву, як анамальная 
цеплыня. Ці то беларусы, аб-
дзеленыя летнім зноем, з гора 
панавыдумлялі завялікі лішак 
слоў, ці то гэта нейкі генетыч-
ны ўспамін пра спякотную згу-
бленую арыйскую прарадзіму. 
Як бы там ні было, але моўнае 
багацце заўжды лепей моўнай 
абмежаванасці. На жаль, толькі, 
што гэтая акалічнасць не дадае 
гонару і цвярозай разважлівасці 
зрусіфікаванаму дашчэнту тутэй-
шаму насельніцтву.

У праўдзівасці маіх словаў 
я пераканаўся, наведаўшы 
ўласнага цесця. Чалавек сталага 
пенсійнага веку і старой яшчэ 
загартоўкі, нагледзеўшыся лука-
шэнкавага тэлебачання, апанта-
на тлумачыў майму бацьку, што 
гэты небачаны ім жар нам зараз, 

як боскі падарунак. Справа ў 
тым, што дзякуючы такой спяко-
це, мы не толькі атрымаем добры 
ўраджай, мы яго яшчэ своечасо-
ва прыбярэм, а затым за вялікія 
грошы прадамо яго нашым во-
рагам: Захаду і Расеі. Якія, маўляў 
той, з-за дрэннага кіраўніцтва і 
непагадзі ледзьве не без зерня 
засталіся, а ў нас яго заваліся–10 
мільёнаў тонаў. А раз сказаў “усе-
народна абраны”:10 мільёнаў– 
значыць тое табе і будзе. Не сум-
нявайся. 

Сколькі лукашэнкавых абяца-
нак сышло ў нябыт, але тутэйшае 
жыхарства мабыць ужо і з абяца-
нак сілкуецца. Было сярод нязд-
зейсненага  і сярэдні заробак 
ў 500, і ў 700, а тут я пачуў праз 
нейкі табе тэрмін будзе і 1000 
даляраў, а там, маўляў, і Захад за 
намі не згоніцца.

Добра папрацавалі тут 
расейскія акупанты, а затым і 
свае янычары паддалі жару–
асабістая і нацыянасльная са-
маацэнка “быццам бы беларусаў” 

знаходзіцца ніжэй плінтуса. 
Беларускай мовай яны не кары-
стаюцца, а калі і карыстаюцца, то 
сабе не ў радасць, а па нейкаму 
толькі ім вядомаму цяжарнаму 
абавязку; сапраўдных патрыётаў 
яны на дух не церпяць; нацыя-
нальных герояў, знаных нават у 
свеце, не шануюць; Еўропу і ЗША 
не любяць; а людзей, няздольных 
прадацца тым, хто пры ўладзе, 
проста ненавідзяць. Можна было 
б доўжыць гэтыя комплексы, 
ўстаноўкі ды заганы, але мы не 
ставім сабе гэта за мэту. Спара-
ва тут у тым, што любы чалавек, 
калі ён не дэградаваў канчаткова 
ўсё адно прагне чалавечнасці, 
чысціні, законнасці, павагі... Неяк 
Сяргей Каваленка распавёў пра 
свае кантакты са зняволенымі 
ў СІЗО. Беларускага патрыёта 
здзівіла тая акалічнасць, што 
пасля ягоных расповедаў пра 
слаўнае мінулае нашага народа 
ў складзе ВКЛ, Рэчы Паспалітай, 
БНР людзі пачалі адыходзіць 
ад тых прыніжаных, нахабна-

цынічных размоваў, якія панавалі 
ў камеры. І бальшыні захацелася 
“людзьмі звацца”. На жаль, усе 
гэтыя эмацыйныя абуджэнні без 
штодзённай падпіткі, мусяць 
сысці ў нябыт. 

Калі на працягу 16 гадоў народу 
не патрэбная ніякая палітычная 
альтэрнатыва–значыць справы 
нацыянальнага росту, сталення і 
нацыянальных дасягненняў зна-
ходзяцца ў глыбокім занепадзе. 
Водзяць тутэйшага чалавека 
па зачараваным коле, а ён з тае 
нагоды асабліва і не пакутуе. 
І навошта тут нешта змяняць, 
калі бальшыні і так добра. Ну, 
жыве бальшыня народа на 200 
даляраў, хоць і не заможна, але з 
голаду не пухне. 

Дарэчы, лекары ў спёку ра-
яць есці меней, а піць болей. А 
я раю не чытаць прыўладных 
газетаў і не глядзець тутэйшых 
тэлеканалаў–бо нацыянальна-
га там драбяза, а ўсё астатняе 
нізкапробнае і другараднае.

Рэдактар.

ТУТэйшай Уладзе наваТ спёка на карысць

Кастрычніцкі райсуд Віцебску не 
задаволіў пазоў С.Каваленкі супраць 
рэдакцыі газэты «Віцьбічы» і старшыні 
гарвыканкаму Віктара Нікалайкіна, ад 
якіх актывіст патрабаваў матэрыяль-
най кампэнсацыі за маральныя пакуты і 
выбачэньняў за зьмест артыкула «Каму 
дрэнна, калі нам дабра».
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Яшчэ адзін апазіцыЯнер на свабодзе
Яго сустракалі сябры і паплечнікі з “Маладой 

Беларусі”. Ахоўнікі правялі Алега пад канвоем 
да самай машыны сустракаючых, каб працэс 
вызваленьня адбыўся хутка й без лішняга 
шуму.

Нагадаем, што 19 лютага 2010 году судзьдзя 
Кастрычніцкага суда Віцебска Яўген Буруноў 
вынес прысуд па справе віцебскага актывіста 
“Маладой Беларусі”  Алега Сургана. Актывіст 
быў асуджаны на 6 месяцаў турмы і 2,5 
мільёны беларускіх рублёў на карысьць “па-
цярпелага” міліцыянта Сяргея Дудкевіча. Ад 28 
студзеня 2010 году ён знаходзіўся ў сьледчым 
ізалятары.

3 верасьня 2009 году Алега Сургана і яго 
малодшага брата Тараса Сургана міліцыянты 
затрымалі на прыпынку грамадзкага транс-
парту каля медычнага ўніверсытэту, дзе 
быў вывешаны бел-чырвона-белы сьцяг. У 

Кастрычніцкім РАУС на Алега склалі пратакол 
аб тым, што ён супраціўляўся міліцыянтам, 
а аднаго зь іх, лейтэнанта Сяргея Дудкевіча, 
укусіў за палец. Па словах Алега Сургана, 

першапачаткова складзены пратакол аб 
вывешваньні бел-чырвона-белага сьцяга не-
куды зьнік. А ў другім было запісана, што ён 
знаходзіўся ў грамадзкім месцы ў нецьвя-
розым стане й нецэнзурна лаяўся, а таксама 
абражаў супрацоўнікаў міліцыі.

Алег Сурган сьцьвярджае, што ў пастарунку 
міліцыянты яго зьбівалі і катавалі. Тарас Сур-
ган выклікаў брату «хуткую дапамогу», калі 
ўбачыў ягоны стан. Мэдыкі зафіксавалі ўшыбы 
галавы й рук.

Паводле артыкула 364 крымінальнага кодэк-
су Алегу Сургану пагражала ад 3-х да 6-ці год 
абмежаваньня волі. У мінулым ён быў двойчы 
асуджаны, і цяперашні інцыдэнт расцэньваўся 
як рэцыдыў крымінальнага злачынства. Таму 
пракурор патрабаваў пасадзіць Алега Сургана 
на 3 гады ў калёнію строгага рэжыму.
Паводле прэс-службы “ Маладой Беларусі”.

Фэст пройдзе 5 жніўня. Пакуль жа ў сядзібе 
экспануюцца конкурсныя працы майстрыц 
лапікавага шытва. На конкурс па чатырох 
намінацыях выстаўлена больш за 30 прац ру-
кадзельницы з Беларусі і Расеі. 

Намінацыі такія: захаванне традыцый 
лапікавага швіва, арыгінальнасць выканання, 
лепшая кампазіцыя і гледацкая сімпатыя. Акра-
мя ўласна конкурсу, у дзень фэсту ў Здраўнёва 
адбудуцца майстар-класы знакамітых мас-
цярыц, творчыя сустрэчы, тэатралізаваныя 
пастаноўкі, канцэрты і іншыя цікавыя праекты. 

Ініцыятарам праекту выступіў полацкі на-
родны клуб «Рошва», якім кіруе Ніна Ярмух. 

Ян Сведка.

У здраўнёва 
пройдзе фэст 

27 ліпеня а 8 гадзіне раніцы, з калёніі горада Глыбокае быў вызвалены палітвязень, актывіст руху “Маладая Беларусь” 
Алег Сурган. 

20 гадоў таму 27 ліпеня 
1990 году  Вярхоўны Савет 
БССР прыняў Дэкларацыю аб 
дзяржаўным сувэрэнітэце. Да рэ-
ферэндума 1996 года гэта было 
найгалоўнейшае дзяржаўнае 
свята – Дзень Незалежнасці. 
Блізу сарака віцебскіх грамадскіх 
актывістаў сабраліся ў парку імя 
Фрунзе, каб ушанаваць гэтую свя-
точную падзею.

Не толькі ўлада і дзяржаўныя 
сродкі масавай інфармацыі ніякім 
чынам не ўзгадалі пра былы Дзень 
Незалежнасці, але і звычайныя 
віцебчукі выявілі поўную абыяка-
васць з гэтай нагоды. 

І не гледзячы на тое, што з 
ініцыятывы гарадской арганізацыі 
БНФ і сябраў кампаніі “ Гавары 
праўду”, побач з плошчай Свабо-
ды на беразе Віцьбы свята адбы-
лося, ягоны фармат не адпавядаў 
значнасці падзеі здзейсненай два 
дзесяцігоддзі таму.

Першым слова ўзяў старшы-
ня абласной філіі БНФ Кастусь 
Смолікаў. Ён распавёў пра тое, 
што ўлады не далі дазвол на пра-
вядзенне свята ў парку культуры 
і адпачынку імя Савецкай Арміі, 
таму замест мітынгу адбудзецца 
сяброўская сустрэча прыхільнікаў 
сапраўднай незалежнасці. Спадар 

Смолікаў выказаў сваё стаўленне 
да гэтай падзеі і перадаў слова гра-
мадскай актывістцы Ніне Кавалё-
вай, якая зрабіла невялікі экскурс 
у тысячагадовую гісторыю белару-
скай дзяржаўнасці, а затым правя-
ла віктарыну, прысвечаную жыц-
цю і творчасці беларускага паэта 
Уладзіміра Някляева. 

Грамадзяне, падзеленыя на дзве 
каманды( каліноўцы і скарынаўцы), 
адказалі на большасць пастаўленых 
пытанняў, а затым спелі пад акампа-
немент добрага беларускага барда 
з Бешанковічаў Георгія Станкевіча 
дзве некляеўскія песні. Перамож-
цы атрымалі прызы і воплескі 

ўдзячнасці ад прысутных. 
Як і належыць сапраўднаму бела-

рускаму паэту-барду, спадар Георгій 
сваімі патрыятычнымі і непаўторнымі 
спевамі здолеў разварушыць 
слухачоў і надаў святу пэўную сту-
пень урачыстасці і значнасці. Сярод 
гарадскога тлуму, у самым цэнтры 
Віцебску на высокай ноце прагучалі 
з дзесятак ягоных песьняў пра Бела-
русь, родную бешанкавіцкую зям-
лю, беларускую мову, мінуўшчыну 
і будучыню. Барду было не про-
ста змагацца з шумам транспар-
ту і расейскімі спевамі, што гучна 
даляталі з дынамікаў, размешчаных 
на плошчы Свабоды, але ён здужыў 

і не саступіў ані ноты, ані інтанацыі. 
Здужыў, як некалі купка бэнээфаўцаў 
здужыла тую дэнацыяналізаваную 
агрэсіўную камуністычную большы-
ню з Вярхоўнага Савету 12 склікання 
і дамаглася прыняцця Дэкларацыі 
незалежнасці. 

Зможам і мы той абсурд і бяспраўе, 
што пануюць у нашай краіне.

Разыходзіліся прысутныя ў до-
брым настроі і са спадзевамі на 
немінучыя перамены.

Міліцыя паводзіла сябе спакой-
на. За развіццём падзей сачылі 
два амапаўцы і падпалкоўнік 
Кастрычніцкага РАУС Андрэй Іваноў.

С. Жук.

дзень незалежнасці адсвяткавалі і ў віцебску

Адкрыты фэст-конкурс лапікавага 
шытва «Рэпінская палітра» рыхтуец-
ца прыняць музей-сядзіба Іллі Рэпіна 
Здраўнёва, што пад Віцебскам.

Малады чалавек быў апрануты сапраўды гэтак жа, як зла-
чынец, якога шукалі вартавыя парадку.

Інцыдэнт адбыўся ў Віцебску ў сераду, 21 ліпеня.
24-летні малады чалавек разам са сваёй маці вяртаўся дадому з 

паліклінікі, дзе праходзіў медкамісію. Двое мужчынаў у цывільным 
кінулі яго на зямлю, надзелі наручнікі і заштурхалі ў машыну. Яны 
прадставіліся супрацоўнікамі крымінальнага вышуку і паведамілі, 
што малады чалавек апрануты ў такую ж саколку, шорты і сланцы, 
як аб’яўлены ў вышук забойца. Пасля таго, як супрацоўнікі міліцыі 
праверылі дакументы маладога чалавека, яны адпусцілі яго, але 
выбачэнні яму прынеслі толькі на наступны дзень, у абласной 
управе ўнутраных справаў. У Першамайскім РАЎС, супрацоўнікі якога 
ўдзельнічалі ў затрыманні «забойцы», праводзіцца праверка.

Ян Сведка.

МіліцыЯнеры збілі 
хлопца за шорТы, 
саколкУ і сланцы

Гэта звязана з тым, што ў рэгіёне ўсталявалася сухое і ветранае 
надвор‘е, узрасла колькасць лясных пажараў і падпалаў. Забароне-
на наведванне лясоў як фізічнымі, так і юрыдычнымі асобамі. За па-
рушэнне забароны прадугледжаная адміністрацыйная адказнасць 
- штраф у памеры 25 базавых велічынь. Прычым, аштрафуюць за-
спелую ў лесе асобу нават тады, калі чалавек не парушае правілы 
пажарнай бяспекі і не прычыняе сваімі дзеяннямі ніякай шкоды.

Забарона ўсталяваны ў адпаведнасці з арт.76 Ляснога кодэкса 
РБ.

Ян Сведка.

У віцебскіМ раёне 
забароненае 
наведванне лЯсоў

Віцебскі райвыканкам забараніў наведванне лясоў 
Віцебскага лясгаса.

Да нас у рэдакцыю прыйшоў ліст ад нашай чытачкі Стаянавай Святланы Паўлаўны, якая ўздымае ў 
ім даволі цікавую тэму “дзецей вайны”. Гэта праўдзівы расповед пра самую неабароненую катэгорыю 
насельніцтва, якая непатрэбная была гэтай уладзе пад час вайны і зараз вымушаная дажываць свой 
век на мізэрныя пенсіі. Брытанскія ўлады толькі перад тэарэтычнай магчымасцю акупацыі вывезлі ў 
ЗША некалькі мільёнаў сваіх дзяцей, тутэйшая ж пачварная савецкая ўлада нават і не падумала пра 
падобныя дзеянні. У сваіх развагах Святлана Паўлаўна задаецца пытаннем, а “...для меня 65-летие По-
беды это праздник или нет?” 

Как жилось в войну и что 
ожидает меня сейчас? 

Помню солнечный день июня-
июля 1942 года: к нам идёт немец 
в длинной зелёной шинели, в 
высокой шапке, за нашим гусем, а 
взамен обещает соли. Я радуюсь, 
что гусак больше не будет щипать 
меня за голени.

 Ещё помню, как, получив 
извещение о гибели отца, плакала 
мама, просеивая решетом зерно, 
чтобы потом испечь нам хлеб.

Запомнились также лодочки 
красноватого цвата, запряжённые 
собаками, в которых возили 
раненых. Одна женщина-врач, 
после того, как завезла раненых 
в госпиталь, забежала к нам 
погреться. Это, по-видимому, 
была зима 43-44 года. Я на улицу 
не выходила: зима, холодно, на 
ноги одеть нечего.

Ещё помню опять же солнечный 
день, много народа возле церкви, 
виселица. Подъехала машина, на 
табуретки поставили трёх человек( 
фамилии их до сих пор помню): это 
бывший бургомистр, начальник 
полиции и человек, снявший 
сапоги с еврея зимой 42-го года. 
Когда евреев нашего местечка 
вели на расстрел, он сказал: “ 
Ёська, давай сапоги, они тебе всё 
равно не понадобяться”. Саму 
сцену повешенья не помню. Мы с 
подружкай убежали к ней в дом. 
Повешенных не снимали очень 
долго. Думаю, был 44 год. Немцев 
уже прогнали. От начальника 
полиции и бургомистра жёны и 
дети отказались, отказ сохранил 
им жизнь. Дети вместе с нами 

учились в школе. А дети человека, 
снявшего сапоги с еврея, и их 
мать были высланы на Соловки. 
Два его сына потом приезжали к 
нам в деревню в форме ФЗУ, и мы 
бегали на них смотреть. Ведь они 
были хорошо одеты и их кормили, 
а мы были в лохмотьях, босые 
и постоянно голодные, хотя это 
было уже после смерти Сталина. 

Теперь о своей семье. После 
похоронки в октябре 43-го года 
мама осталась одна с пятью детьми: 
старшая с 1932 года–младший с 
1941-го( родился за неделю до 
войны). Я родилась на праздник 
Октября 1938 года. Меня в честь 
дочери Сталина отец назвал 
Светланой. Думаю, хотел защитить 
меня в случае своего ареста, хотя 
“хапун”37-го года уже и прошел. А 
евреев после расстрела уцелело 
только три человека, они потом 
уехали.

До войны мы жили в Городке, 
Витебской области. Когда 
началась война люди разгромили 
все магазины, разбили вагоны 
с зерном на станции. Там мои 
сестра и брат собирали потом с 
земли зерно. Отец купил лошадь 
и мы поехали в деревню к деду 
в Мстиславский район, откуда 
родом мама. А отец был родом 
из Горецкого района. Вместе с 
нами ехала родная мамина сестра 
двадцатилетняя тётя Полина, она 
была очень красивая. Ей удалось 
получить “ аусвайс”у немцев 
и поэтому мы благополучно 
добрались. К деду приехали, 
когда земля была уже мерзлой. 
Лошадь пала километров за пять 

от дедушкиной деревни, но дед 
нас спас.

Как мы жили после войны, 
даже вспомнить жутко. В 
соседней деревни дед купил 
нам баньку с одним окошком, 
затем прорубили второе. Было 
очень тесно. У нас был огород в 
30 соток, но прокормиться с него 
было сложно. В колхозе работали 
только на трудодни, т.е. за 
палочки. Хлеб в колхозе забирали 
сразу же после уборки. Четверть 
мешка ржи давали за трудодни 
и ничего больше. Рожь давали 
как бы в аванс, а к концу года 
норма уменьшалась и появлялся 
“перебор”, т.е. долг колхозника 
перед колхозом. А ещё мы растили 
гусей, штук по 5 курей, ведь 
большее количество нечем было 
кормить. Держали корову, иногда 
овец, потому, что надо было 
сдавать государству молоко, мясо 
и яйца в госпоставки. Правда, за 
это уже платили какие-то деньги.А 
мама получала от власти на пять 
детей 72 рубля. Хлеба тогда в 
нашем деревенском магазине 
не было. Первый магазинный 
хлеб мама купила летом 1947 в 
Горках за 25 километров от нашей 
деревни Шамово.

Не помню, чтобы мы хоть раз 
ели гуся или курицу. Только 
по религиозным праздникам–
яичницу на молоке, а так–щавель, 
щавель, щавель. Были ещё 
клеверные лепешки и лепешки 
из листьев “ рачиков”–это горец 
змеиный или рачки.( Працяг 
будзе)

С.П.Стоянова.

деТи войны в год 65-леТиЯ её 
окончаниЯ 
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Интервью Михаила Саакашвили белорус-
скому государственному каналу вызвало 
шквал критики со стороны российских поли-
тиков и СМИ. НТВ показал фильм «Крестный 
батька-2». Первый российский канал показал 
сюжет, посвященный требованию белорус-
ских оппозиционеров привлечь Лукашенко 
к ответственности по фактам, изложенным в 
первой части фильма. А «Россия» ударила ду-
плетом.

Сперва в программе «Вести» появился сюжет 
«Грузинский реверанс Александра Лукашен-
ко», в рамках которого 
российские политики 
дружно осудили по-
каз по БТ интервью 
Михаила Саакашви-
ли. Даже руководи-
тель КПРФ Геннадий 
Зюганов, долгие годы 
защищавший главу 
Беларуси в любых 
ситуациях, сказал: «Я 
могу выразить только 
сожаление, что человека, у 
которого по локоть руки в крови, принимают 
в братской Беларуси, которую я очень люблю 
и уважаю».

– Нет никаких сомнений, что сценарий это-
му эпизоду (интервью – прим.ред.) писал лич-
но Александр Григорьевич, – уверен Николай 
Левичев, руководитель думской фракции 
«Справедливой России». – Саакашвили – это 
агрессор, который развязал братоубийствен-
ную, кровавую войну, которому места в по-
литической жизни – в будущей политической 
жизни – нет. Если Александр Григорьевич Лу-
кашенко передумал и имеет иное мнение на 
этот счет, я уверен, что белорусский народ 
даст в свое время этому оценку. Любой по-
литический хамелеон уходит с политической 
сцены бесславно.

Чуть позже канал «Россия 24» выдал в эфир 
интервью члена Общественной палаты при 
президенте РФ Николая Сванидзе. Тот рас-
ценил пресловутое интервью, как «большую 
фигу», публично показанную России и россий-
скому руководству.

– Он (Лукашенко – прим.ред.) стал гадить и 
хамить России по каждому поводу, – заявил 
Сванидзе. – Он ведет себя как предатель.

Не остаются в стороне и печатные СМИ. 
«Московский комсомолец», к примеру, по-
мимо ряда статей разместил на своем сайте 

видеоролик, на котором 
картинку с престу-
плениями фашистов 
сопровождена аудио-
рядом – Лукашенко 
хвалит Гитлера.

Сам Лукашенко во 
время поездки по Го-
мельской области все 
обвинения проком-
ментировал весьма ла-

конично: «Мы не будем 
отвечать грязью на грязь». 

При этом он разразился очередной порцией 
критики в адрес Кремля и выразил уверен-
ность: «Россия больше боится потерять Бела-
русь, чем мы боимся потерять Россию».

Впрочем, потерять Лукашенко Россия, по-
хоже, уже не боится. Вышеупомянутый сюжет 
«Вестей» заканчивался таким комментарием: 
«Через полгода в Беларуси выборы. И Лука-
шенко, кажется, сжигает мосты. Но непохоже, 
что на этот раз будет легко перейти вброд. Это 
в прошлые годы, получая дешевый россий-
ский газ, Минск сосредоточил в экономике 
пятьдесят миллиардов долларов. Но Москва 
так больше не хочет... »

Вадим Ливнев.

“заплЯнавана расейскаЯ сТанцыЯ 
на беларУскай зЯМлі” 

Вслед за НТВ и Первым россий-
ским к информационной войне 
против Александра Лукашенко 
подключился телеканал «Россия». 
«Он ведет себя как предатель» – 
таков лейтмотив сюжетов. 

Расея адмаўляецца ад падпісаньня пакету пагадненьняў аб будаўніцтве АЭС, 
пакуль ня будзе створана сумеснае прадпрыемства для збыту электраэнэргіі. 

У п е р ш ы -
ню ў Беларусі 
в ы й ш а ў 
б і я гр а ф іч н ы 
а л ь м а н а х , 
прысвечаны 
адной асобе, і 
радасна, што 
гэтай асобай 
стала Ларыса 
Геніюш. У альманаху друкуецца шмат яе невя-
домых твораў, друкуецца каля сотні невядо-
мых здымкаў, вельмі багаты раздзел успамінаў, 
шмат лістоў як самой Ларысы Геніюш, калі да-
кладна - 182 лісты, і каля сотні лістоў адрасава-
ных паэтцы такімі знакавымі асобамі, як Васіль 
Быкаў, Уладзімір Караткевіч, Максім Танк, Аляк-
сей Карпюк.

У асобным раздзеле альманаху змешча-
ны архіўныя матэрыялы з Прагі, адшуканыя 
Францішкай Сокалавай, у якіх адлюстраваны 
моманты выкрадання Ларысы і Янкі Геніюшаў 
з Прагі, што рабілася незаконна. У выданні 
таксама друкуецца каля 20 невядомых вершаў 
паэткі. Прэзентацыя альманаху адбудзецца 7 
жніўня ў Зэльве.

К чорту гарэлку, шэйкі і твісты...
К чорту гарэлку, шэйкі і твісты,
Юную голаў хлусьнёю кружыць!
У сэрца народу скірованы выстрал,
Жыць яму заўтра, альбо ня жыць...
Мовай ня нашай заплавілі горад,
Ціхіх сялянак ня лічаць людзьмі,
Нельга ўлівацца ў чужацкае мора
Юнасьцю нашай, крывёю, дзяцьмі.
Нельга. Мы ўдома свае, а ня сьведкі.
Няпрошана злыдні абселі сталы,
Кідаюць «з ласкі» свае нам аб’едкі,
Плодзяць халуйства на нашай зямлі.
Мы — стража ля нашай народнай калыскі.
Вораг суровы і лёс наш круты,
У нас за плячыма крычаць абеліскі,
З крыўдаю ў сэрцы падходзяць браты.
Мы сёньня лёсу Радзімы зарука,
Выканаць нам, што бацькі не змаглі.
У нас запытаюць з дакорам унукі
Аб волі, аб мове радзімай зямлі.
Сёньня ж на пласе родная мова,
Вырваць жывую належыць з агню,
Слова «кахаю» – слабае слова,
Мужнае слова – абараню!!!

Ларыса Геніюш.

«АСОБА І чАС»: 
ЛАРыСА ГЕНІюШ
У Мінску выйшаў з друку біяграфічны альманах «Асоба і час» цалкам прысве-
чаны Ларысе Геніюш. Нагодай выдання альманаху стаў 100-гадовы юбілей 
славутай паэткі. Над укладаннем зборніка працаваў паэт Міхась Скобла. 

Напярэдадні старту прэзідэнцкай кампаніі лідэр руху «За свабоду» Аляксандр 
Мілінкевіч распачаў паездкі па рэгіёнах. Адна з першых сустрэч адбылася ў Салігорску. 
У размове з прадстаўнікамі грамадскасці палітык расказаў пра тое, як ён ставіцца да 
абрання адзінага кандыдата ад аппазіцыі, пра дапамогу рэпрэсіраваным і пра тое, 
якім будзе лёс Лукашэнкі, калі ён прыйдзе да улады. 

Калі я стану 
прэзідэнтам…

— Калі я выіграю выбары, 
дзяржава дасць Лукашэнку 
маленечкі домік, пра які ён 
марыць, — запэўніў карэ-
спандэнта “Салідарнасці” 
Аляксандр Мілінкевіч. 
— Калі ён не рабіў ніякіх 
злачынстваў, яму падзяку-
юць за тую працу, што ён 
рабіў — добрую ці кепскую. 
І няхай сабе жыве. Калі ён 
рабіў злачынствы, то, як 
і кожнаму чалавеку, яму 
прыйдзецца адказаць пе-
рад законам. Я не суддзя і 
не пракурор. Я катэгарычна 
не прымаю гэту ўладу, таму 
што яна прыніжае чалавека. 
Я не крыважадны чалавек. 
Не буду абяцаць, што вось 
гэтых я павешу, а гэтых рас-
страляю, а гэтых звольню. 

Першым сваім указам 
прэзідэнт Мілінкевіч адмяніў 
бы кантрактную сістэму:

— Кантракты існуюць 
ва ўсім свеце, але ў нас 
кантракт створаны спецы-
яльна, каб на чалавека на-
гнаць страх, трымаць яго ў 
абсалютным падняволенні. 
І ў той форме, якой ён ёсць, 
кантракт прыніжае чалаве-
чую годнасць. 
Уявіце сабе саме 
страшнае: заўтра мы 
перамаглі

— Я не баюся вам паказац-
ца чалавекам, які думае, раз-
важае. Я не хачу улады, для 
мяне крэсла — гэта сродак. 
Я не імкнуся да улады, каб 
украсці два мільярды або 
забяспечыць дзецей. Я хачу 
іншую Беларусь. У мяне няма 
дакладнай стратэгіі, як пера-
магчы на выбарах. Упэўнены, 
што мы пераможам толькі 
тады, калі пераможам у гало-
вах людзей.

Нам здаецца, што адыйд-

зе дыктатура, і адразу 
наступіць вялікае шчасце, 
і будзе свабода і дабрабыт. 
Самае вялікае выпрабаван-
не будзе на працягу першых 
паўгода-года пасля таго, як 
мы возьмем уладу. Вельмі 
цяжка ўладу рэалізаваць, 
таму што досведу у нас мала. 
Мой сябар кажа: “Уявіце сабе 
самае страшнае: заўтра мы 
перамаглі”. 
Пра вонкавую пад-
трымку апазіцыі 

— Без вонкавай падтрымкі 
ў дыктатуры не выжы-
веш. Актывісты польскай 
“Салідарнасці” і сёння кажуць, 
што калі б не было велізарнай 
фінансавай падтрымкі 
звонку, не перамаглі б яны 
камуністычную ўладу. Таму 
не трэба саромецца вонка-
вай падтрымкі, калі яна ідзе 
на дэмакратыю. 
Пра адзінага канды-
дата

— Я лічу, што важна 
аб’ядноўвацца ў апазіцыі 
на пэўных маральных 
каштоўнасцях. Я сам быў 
адзіным кандыдатам — і 
дзякуючы гэтаму стаў вя-
домым – і хацеў бы, каб на 
гэтых выбарах быў абра-
ны адзіны кандыдат. Але 
ўявіце сабе: сядаем мы — 
15 прэтэндэнтаў — і кажам: 
“Хто б ні быў адзіны канды-
дат, мы усе працуем на яго”. 
Я не магу з гэтым пагадзіцца, 
таму што мне мала таго, што 
мы ўсе супраць Лукашэнкі. 
Калі абраны кандыдат высту-
пае за аб’яднанне з Расіяй, я 
не змагу з ім працаваць. Я б 
не баяўся, калі б у апазіцыі 
былі дзве кааліцыі паводле 
геапалітычных прэферэн-
цый. 
— На каго б з прэтэн-
дэнтаў у кандыдаты вы 
б не працавалі ў выпад-

ку абрання гэтай персо-
ны адзіным кандыда-
там ад апазіцыі?

— Я не буду адказваць пер-
санальна на гэтае пытанне з 
прычыны паліткарэктнасці. 
Але я не буду працаваць на 
кандыдата, для якога ня ёсць 
каштоўнасцямі тое, што для 
мяне самае важнае: дэмакра-
тычная краіна, незалежная, 
якая абірае шлях у Еўропу. 
На чалавека, які падзяляе 
гэтыя каштоўнасці, я гатовы 
працаваць, калі яшчэ шчы-
ра паверу, што ён гэта хоча 
рэалізаваць. 
Пра дапамогу 
рэпрэсіраваным

— Я ніколі не прыму па-
прока, што мы пасля 2006 
года не імкнуліся дапамаг-
чы максімальна тым, хто 
пацярпеў. У Польшчы і за-
раз каля трохсот студэнтаў 
вучыцца і атрымліваюць 
стыпендыі, большыя за 
польскіх студэнтаў. Прагра-
май Каліноўскага я ганаруся. 
Нядаўна ў мяне была размо-
ва з польскім урадам, і мне 
абяцалі, што гэтая праграма 
будзе нават тады, калі вы 
пераможаце. У нашай базе 
каля двух тысяч чалавек, 
рэпрэсіраваных пасля 2006 
года. Мы не ўсіх знайшлі і не 
ўсім дапамаглі. Мы зрабілі 
тое, што маглі, і мне не со-
рамна за гэта. 

Калі я стану прэзідэнтам, 
абавязкова зраблю ўсё, 
каб кампенсіраваць люд-
зям гады рэпрэсій, якія 
яны пражылі без працы, 
адсядзелі у турмах. Гэта аба-
вязак новай ўлады. Я і сам 
стаў беспрацоўным у 2000 
годзе, калі пачаў кампанію 
Домаша. Мяне папрасілі з 
універсітэта. Таксама хачу 
кампенсацыю (смяецца). 

Таццяна Гусева.

плохие «вести» для лукашенко

белсТаТ раскрыл сТоиМосТь венесУэльской нефТи
Первая партия венесуэльской нефти обошлась Беларуси в 656 долларов за тонну. 

Согласно данным Национального статисти-
ческого комитета, Беларусь в мае 2010 года 
импортировала 79,8 тыс. тонн нефти из стран 
дальнего зарубежья по цене 656 долларов за 
тонну.

Напомним, в мае Беларусь получила первый 
танкер нефти из Венесуэлы. Стоимость венесу-
эльской нефти власти не раскрывали, заявляя, 
лишь, что её переработка является рентабель-
ной.

«Страна покупает нефть у Венесуэлы «по хо-
рошей цене». Если покупать российскую нефть 
со стопроцентной пошлиной, Беларусь несет 
убыток, а на венесуэльской нефти – выигры-
вает. На нефти, которую мы привезли из Вене-
суэлы, мы заработали, а это плюс, а не минус», 

— сказал буквально две недели назад первый 
вице-премьер РБ В.Семашко.

Для сравнения стоимость импортированной 
из России нефти, согласно данным Белстата, со-
ставляет 398 долларов за тонну.

Согласно договоренностям Александра Лука-
шенко и Уго Чавеса, Минск планирует закупить 
у Каракаса 4 млн. тонн нефти в 2010 году и 10 
млн. тонн — в 2011 году.

Прибытие четвертого танкера с венесуэль-
ской нефтью (около 80 тыс. тонн) в порт Одессы 
ожидается 17 июля. Он также как и другие три, 
будет переработан на Мозырском нефтепе-
рерабатывающем заводе. Пятый танкер будет 
поставлен в Беларусь через Эстонию в третьей 
декаде июля и переработан на Нафтане.

СуСтрэчы Мілінкевіча:

Пакет дакумэнтаў пра будоўлю АЭС 
уключае ў сябе пагадненьні аб 
узьвядзеньні АЭС, аб выдзяленьні 

крэдыту і аб паралельнай працы энэргасыстэм 
дзьвюх краін. Расейскі бок вылучыў умову, каб 
да пачатку будоўлі АЭС было створана сумес-
нае прадпрыемства па збыце электраэнэргіі. 
Аднак з гэтым не пагаджаецца беларускі бок. 

Яшчэ адна ўмова расейскага боку — каб 
расейская доля ў СП складала ня менш за 50%. 
То бок Расея прэтэндуе на палову прыбыткаў 
ад збыту электраэнэргіі зь беларускай АЭС, 
калі яе збудуюць за кошт расейскага крэдыту.  
І хоць краіны на ўзроўні гаспадарчых суб’ектаў 
знайшлі варыянты вырашэньня спрэчнай 
сытуацыі, пазыцыя кіраўніцтва ўраду Расеі за-
стаецца нязьменнай. У «Расатаме» заяўляюць: 
маўляў, «як толькі расейскі прэм’ер дасьць ад-
машку, пагадненьне будзе падпісанае».

Камэнтуючы гэтую сытуацыю, эканаміст 
Міхась Залескі адзначыў, што расейцы робяць 
так, як яны плянавалі, бо заплянавана расей-
ская станцыя на беларускай зямлі:

«Гэта пасьлядоўнае дадушваньне свайго 
сатэліта і васала да той пазыцыі, у якой ён, 

па расейскай задумцы, павінен знаходзіцца. 
Гэта забіраньне сабе. Мы дазваляем табе 
мець у нашай станцыі на тваёй зямлі 50%. Гэта 
прынцыпова для Расеі з тае прычыны, што 9 
мільярдаў — памер крэдыту, які просіць Бе-
ларусь — іх насьцярожвае. Ім здаецца, што 
частка гэтых грошай будзе выкарыстана ня-
мэтава. Для таго, каб мець поўны кантроль 
над фінансавымі плынямі падчас будаўніцтва і 
эксплюатацыі АЭС, яны цяпер ужо патрабуюць 
свайго 50%-га ўдзелу. Каб на роўных кантра-
ляваць як паступленьне сваіх грошай на сваю 
станцыю, так і выкарыстаньне сваіх грошай на 
сваёй станцыі». 

Раней кіраўніцтва Беларусі заяўляла, 
што пакет пагадненьняў аб пабудове АЭС 
будзе падпісаны да канца ліпеня. Цяпер, з 
улікам прынцыповых рознагалосьсяў, яго 
падпісаньне застаецца няпэўным.

Беларусь плянуе ў 2018 годзе ўвесьці ў 
эксплюатацыю два блёкі АЭС і разьлічвае 
атрымаць на будаўніцтва расейскі крэдыт на 9 
мільярдаў даляраў.

Алесь Дашчынскі.
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Сяржук Салодкі

Адрас рэдакцыі: г.Віцебск, 
3-я Мопраўская, д. 14,  
тэл. 26-42-02, маб. +375299410197

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

Што ж уваходзіць у гіганцкую імперыю, пад-
кантрольную асабіста кіраўніку дзяржавы? Па 
афіцыйных падліках, ажно 80 арганізацый ма-
юць грувасткі давесак да назвы, які ўказвае на 
гаспадара, — «Кіраўніцтва справаў прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь».

Сайт Кіраўніцтва справаў адзначае, што 
набор «птушанят»-небарак пад прэзідэнцкае 
крыло пачаўся ў сярэдзіне 90-х, калі шэраг 
прадпрыемстваў культурніцкага профілю былі 
стратнымі. Мэта была адна — захаваць прад-
прыемствы для будучыні. Фабрыкі мастацкіх 
вырабаў, кераміка, сувеніры — сапраўды, 
падтрымка ім была неабходная. Але не адной 
керамікай жыло ўпраўленне справамі. 

Гандаль ад імя дзяржавы — вось 
асноўная крыніца прыбытку.

Кампанія пад някідкай назвай «Беларусь-
гандаль» дае такі абарот грошай, што іншым 
і не снілася. Імпарт алкаголю, цыгарэт і лесу 
— шматмільярдны заклад паспяховасці апто-
вага прадпрыемства. І такія арганізацыі яшчэ 
і атрымліваюць зніжкі «для бедных»! Напры-
клад, увоз «Беларусьгандлем» каменнага вуга-
лю ў краіну ў гэтым паўгоддзі нават не будзе 
абкладацца падаткамі.

Адпачынак пасля доўгай, напружанай 
працы

Кіраўніцтва справаў прыбрала да рук 
санаторыі за межамі краіны, якія дасталіся ў 
спадчыну ад БССР. Туапсэ, Друскенікі, Ялта, 
Сочы, Юрмала…

Гаворка аб іх продажы не заводзілася на-
ват у часы самай нястачы. Пра санаторыі і 
дамы адпачынку ўнутры Беларусі і казаць не 
варта. «Юнацтва», «Баравое», «Сосны» — раней 
сюды ездзілі лячыцца па дармовых пуцёўках 
прафсаюзнікі, цяпер — стомленыя ад турэцкіх 
і егіпецкіх пляжаў расіяне.

Турыстычны аператар «Цэнтр-Курорт» 
вызначае, ці 
в ы д з е л і ц ь 
а х в о т н ы м 
пуцёўкі ў 
пералічаныя 
в ы ш э й 
с а н а т о р ы і . 
Т а к с а м а 
а р га н і з а ц ы я 
валодае больш 
за дзесяццю 
аптэкамі ў 
сталіцы.

Р У П 
«Беларускія латарэі» застаецца найбуйней-
шым гульцом латарэйнага бізнэсу, прапаную-
чы дваццаць гульняў. Галоўны брэнд «Ваша 
лато» працягвае змаганне з «Суперлато» 
Дзмітрыя Лукашэнкі, але ў кампаніі ёсць яшчэ 
іншыя гульні, і тыражныя, і імгненныя.

Нацыянальныя прэзідэнцкія паркі
У краіне налічваецца пяць нацыянальных 

паркаў — «Белавежская пушча», «Нарачанскі», 
«Прыпяцкі», «Бярэзінскі» і «Браслаўскія азё-

ры». Усе гэтыя ўнікальныя прыродныя аб’екты 
ў сярэдзіне 90-х трапілі пад кантроль КСП.

Кіраўнік дзяржавы Аляксандр Лукашэнка 
любіць паўтараць, што паркі былі перададзе-
ныя Кіраўніцтву справаў своечасова. Маўляў, 
толькі так удалося захаваць іх у першасным 
чыстым выглядзе.

Так ці не, але карупцыя у парках квітнее. 
З таго часу 
к о л ь к а с ц ь 
арыштаваных 
к і р а ў н і к о ў 
паркаў паста-
янна расце. У 
адным толькі 
Б р а с л а ў с к і м 
нацпарку трое 
прызначаных 
д ы р э к т а р о ў 
па чарзе ішлі 
пад суд. Усіх іх 
— прызнача-

ных асабіста прэзідэнтам — абвінавачвалі ў 
перавышэнні службовых паўнамоцтваў. План 
па вырубцы ў Белавежскай пушчы, адстрэл 
зуброў — усё гэта таксама факты апошніх 
гадоў.

«Прэзідэнт-гатэль». У гасцях у 
прэзідэнта

На цяперашні момант КСП валодае трыма 
сталічнымі гатэлямі. Самы прэстыжны — чаты-
рохзоркавы «Мінск», які стаіць на самой плош-

чы Незалежнасці. «Планета» і «Юбілейная» ма-
юць «усяго» тры зоркі, дый знаходзяцца далей 
ад цэнтра. Кампенсаваць недахоп зорнасці 
мусіць «Прэзідэнт-гатэль», які ўзводзіцца 
ўдарнымі тэмпамі ў суседнім квартале з 
рэзідэнцыяй кіраўніка дзяржавы. 

З іншага боку ад яго размяшчаецца 
«лечкамісія» — элітная бальніца на чале з 
Ірынай Абельскай.

…Будаўнічыя трэсты, эксперыменталь-
ныя калгасы, гандлёвыя цэнтры — вось 
няпоўны спіс таго, што засталося па-за на-
шай увагай. А ёсць жа яшчэ і Дэпартамент па 
гуманітарнай дзейнасці, які вырашае, ці мае 
права патраціць якія-кольвечы грашовыя пе-
раводы з-за мяжы…

А якія прыбыткі прыносяць офісныя будынкі 
па ўсім Мінску, якія Кіраўніцтва справаў у свой 
час забрала сабе амаль у поўным складзе. Есці 
не просяць, а арэнду прыносяць.

Для параўнання, пад кантролем 
упраўлення справамі прэзідэнта Украіны 
налічваецца 50 арганізацый. У агромністай 
Расіі — 105 арганізацый, але дзясятак з іх — 
гэта дзіцячыя садкі.

Сапраўдныя гандлёвыя абароты белару-
скай бізнэс-імперыі ніколі не абнародваліся. 
Па сведчаннях былога заўхоза Івана Ціцянкова, 
нават у яго часы, у канцы 90-х, прыбыткі ішлі 
на мільярды даляраў.

Віталь Несцераў, 
«Наша нiва». 

Нацыянальныя паркі, офісы, латарэі — такому на-
бору пазайздросціў бы мільярдэр. Кіраўніцтва справаў 
прэзідэнта Беларусі — арганізацыя, якая жыве сама 
па сабе. Яе кіраўнікі, у народзе іх завуць «прэзідэнцкія 
заўхозы», трымаюць на нітках самыя прыбытковыя 
галіны эканомікі. І па тых самых нітках перакачваюць 
мільённыя прыбыткі падкантрольных арганізацый. 
Камусьці тое ўдавалася лепш, камусьці, як сумнавя-
домай Галіне Жураўковай, у якой выявілі растрату 3,6 
мільёна USD, — горш.

кто в беларуси получает 
меньше минимума 

В 2005 году зарплата в 250 
долларов была в Беларуси 
средней. «Я убежден, что спустя 
5 лет сможем сказать, что каж-
дый имеет 250 (долларов – ред.), 
а средняя будет около 500. Если 
мы выполним параметры, кото-
рые заложены в программе. А у 
нас есть для этого все», -- сооб-
щил тогда участникам собрания 
президент. 

Сегодня 250 долларов -- это 
примерно 750 тысяч рублей. Та-
кую зарплату не получают пока 
в Беларуси представители мно-
гих профессий. Более того, есть 
целая отрасль, которая даже в 
среднем все еще не достигла 
рубежа в 250 долларов -- это 
соцобеспечение. Здесь средняя 
заработная плата в июне 2010 
года составила 742 тыс. 877 ру-
блей. 

250 долларов в месяц имеет 
и далеко не каждый работник 
в таких сферах, как сельское 
хозяйство, образование, куль-
тура и искусство, легкая про-
мышленность, если учесть, что 
средняя зарплата в этих отрас-
лях не дотягивает до 900 тысяч 
рублей.

Показатель минимальной 
заработной платы (правда, 
не в долларовом эквивален-
те) был включен и в Основ-
ные направления социально-
экономического развития. В 

этом документе указывается, 
что в 2006-2010 году необходи-
мо будет «повысить поэтапно 
уровень минимальной зара-
ботной платы до уровня мини-
мального потребительского 
бюджета».

Действующая с 1 января 2010 
года минимальная заработная 
плата равна примерно 259 тыс. 
рублей, а среднедушевой ми-
нимальный потребительский 
бюджет семьи из четырех че-
ловек составляет 440 тыс 600 
рублей. То есть пока минималь-
ная зарплата -- это лишь 58% от 
МПБ.

Кстати, во время апрельско-
го онлайн-опроса Mojazarplata.
by, в котором приняли участие 
около 1200 белорусских ре-
спондентов, 10,16% сообщили 
о том, что их зарплата близка 
к минимальной, а почти 6% 
участников опроса и вовсе по-
лучают меньше минимальной 
зарплаты.

Справка «Завтра твоей стра-
ны»

На конец января 2010 года, 
по данным www.mojazarplata.
by, минимальная зарплата в 
Беларуси была меньше, чем в 
России -- в 1,7 раза, Литве -- в 
3,7, Латвии -- в 4, Польше -- уже 
в 5 раз!

Ирина ОРЛОВА.

БІЗНЭС-ІМПЕРыЯ ПРЭЗІДЭНТА

совбез вытащил грязное белье дфр
Как ранее писал «Ежедневник», весной 

нынешнего года, после назначения нового 
директора Департамента финансовых рас-
следований Комитета государственного 
контроля, Совет безопасности начал круп-
ную проверку органов финансовых рас-
следований. Проверка уже прошла и под-
ведены первые итоги, которые оказались 
несколько обескураживающими.

 С одной стороны, Совбез выявил факты, 
дающие основание предполагать, что весь-
ма влиятельные ныне сотрудники ДФР КГК 
совершали странные процессуальные дей-
ствия, позволяющие бизнесменам уходить 
от уголовной ответственности. С другой 
стороны, по этим фактам не предлагается 
принимать никаких решений.

 Сами итоги проверки заняли без малого 
200 страниц текста. Пересказывать все не 
имеет смысла, но на некоторые моменты 
все же стоит обратить внимание.

 Так, Совет безопасности обратил внима-
ние на крайне низкую работу с негласными 
источниками информации оперативного 
управления ДФР КГК. По мнению проверяю-
щих, это обусловлено низким профессио-
нальным уровнем отдельных сотрудников. 
Об этом много раз говорилось и раньше, 
но впервые было признано официально. И 
действительно, после того, как из ДФР КГК 
был уволен заместитель директора Евгений 
Мочайло, оперативная составляющая орга-
нов финансовых расследований, являвшая-
ся его самым сильным звеном, была ото-
двинута фактически на самый последний 
план. Ушли десятки опытных сотрудников, а 
оставшихся отдали в подчинение пришлым 
людям, не имевшим опыта в финансовых 
расследованиях. И если раньше ДФР КГК 
активно подпитывал своей оперативкой 
другие правоохранительные органы, то те-
перь стал сам активно использовать их на-
работки.

 К следствию у Совбеза также много пре-
тензий. За последние три года в следствен-
ном управлении ДФР КГК существенно сни-
зилась эффективность работы. Если ранее 
«пшиком» заканчивалось 18,3 процента 
возбужденных дел, то теперь их количество 

увеличилось более чем в два раза. Это го-
ворит о том, что весьма часто дела стали 
возбуждаться без достаточных на то осно-
ваний, для «галочки», чтобы показать свою 
работу.

 Одним из самых красивых показателей 
работы Департамента финансовых рассле-
дований КГК было в последнее время воз-
мещение ущерба, которое происходило в 
ходе расследования. Цифры вроде как год 
от года росли, что позволяло руководству 
департамента и Комитета госконтроля гово-
рить об эффективности работы. Но от этой 
отчетности Совбез также не оставил камня 
на камне. В абсолютных цифрах возмеще-
ние действительно росло, а вот в процентах 
более значительными темпами падало.

Во время проверки сотрудники Совбеза 
установили, что еще 21 марта 2000 года Дми-
трий Адамович, будучи старшим следовате-
лем, возбудил уголовное дело в отношении 
двух бизнесвумен. 2 октября 2000 года он 
приостановил предварительное расследо-
вание по делу за розыском одной обвиняе-
мой. Лишь 5 августа 2009 года (спустя почти 
9 лет!!!) расследование было возобновлено, 
а спустя две недели прекращено за исте-
чением сроков давности привлечения к 
уголовной ответственности. При этом жен-
щина, которая якобы находилась в розыске, 
все это время официально (с пропиской) 
жила в Минске, откуда никуда не выезжала. 
Мало того, за прошедшие 9 лет она сменила 
не одно место работы, о чем имеются соот-
ветствующие отметки в трудовой книжке. 
Естественно, у Совбеза возникло подозре-
ние: уж не ради ли того, чтобы прошел срок 
привлечения к уголовной ответственности, 
приостанавливалось это расследование? 
Совбез особо указал на это обстоятельство 
и еще отметил, что со второй обвиняемой 
вообще никаких процессуальных действий 
не было проведено. Пока напарница якобы 
находилась в розыске, ее никто ни разу не 
вызвал на допрос или даже беседу. Более 
того, даже в постановлении о прекращении 
предварительного расследования она ни-
как не фигурирует, словно вообще к делу не 
причастна.

Подобных фактов Совбез выявил не один 
и не два. Дела приостанавливались под раз-
личными предлогами (до получения экс-
пертизы, в связи с розыском обвиняемого, 
до получения ответа на международный 
запрос и т.д.), а потом о них просто забы-
вали на такой срок, по истечении которого 
следователь мог на законном основании 
расследование прекратить. Так, например, 
одно дело было приостановлено на 6 лет и 
было возобновлено только после того, как 
из Уголовного кодекса в законодательном 
порядке была исключена соответствующая 
статья, что декриминизировало деяния 
двух обвиняемых.

 Возникает вопрос: каким образом дела 
просто так хранились в сейфах 6 или 9 лет и 
выскакивали оттуда точно в тот срок, когда 
их можно прекратить? Совет безопасности 
хоть и выявил эти факты, но не дал им ника-
кой коррупционной оценки и даже не пред-
ложил в оперативном порядке их изучить. 
Даже бизнесмены, которым удалось так 
счастливо избежать уголовной ответствен-
ности, не были опрошены на предмет кор-
рупционных связей со следователями ДФР 
КГК. И это притом, что по многим фамилиям 
следователей в КГБ и Совбезе уже имеется 
оперативная информация об их слишком 
шикарном материальном обеспечении.

 По всей видимости, Совбез просто не 
хочет накануне президентских выборов 
раздувать столь крупный скандал, желая 
провести лишь тихую кадровую чистку 
финансовой милиции и Комитета государ-
ственного контроля. Как удалось выяснить 
«Ежедневнику», в Администрацию прези-
дента уже направлена рекомендация об 
увольнении нескольких знаковых фигур, 
но решение по этому вопросу пока не при-
нято. Между тем сами эти фигуры, предчув-
ствуя беду, от греха подальше отправились 
в отпуска.

Как дальше будут развиваться события, 
станет ясно в течение ближайшего месяца, 
когда по итогам проверки Совбеза будет 
дана окончательная оценка деятельности 
ДФР КГК за последние три года.

«Ежедневник». 

Совбез выявил факты того, как в ДФР КГК выводили из-под уголовного преследования бизнесменов. Но публичной стирки 
не будет – опорочивших себя высокопоставленных сотрудников рекомендовано просто уволить.

РАТУйЦЕ! КЕПСКІ РЭКОРД
За мінулы тыдзень, з 19 па 25 ліпеня, у Беларусі ад пападання вады ў дыхальныя шляхі загінула 138 чала-

век, у тым ліку сем непаўналетніх. Як паведамілі ў Беларускім рэспубліканскім таварыстве ратавання на 
водах (Асвод), 113 чалавек патанулі непасрэдна пры купанні ў вадаёмах.

Разам з тым 83 чалавекі ўдалося выра-
таваць, а таксама папярэдзіць прыклад-
на 800 трагедый на вадзе. Спецыялісты 
адзначаюць, што прычына большасці 
здарэнняў — парушэнне правілаў бя-
спечных паводзін на вадзе. Акрамя 
таго, многія з патанулых знаходзіліся ў 
стане алкагольнага ап’янення. 

На мінулым тыдні ў вадзе загінулі 
двое двухгадовых дзяцей. Так, у вёс-

цы Стары Двор Пастаўскага раёна 
Віцебскай вобласці па недаглядзе 
бацькоў хлопчык упаў у адкрыты люк 
палівачнага калодзежа і патануў. У Кры-
чаве Магілёўскай вобласці двухгадо-
вая дзяўчынка патанула ў надзіманым 
басейне, застаўшыся без нагляду 
бацькоў. 

Усяго з пачатку года па 25 ліпеня ў 
Беларусі патанулі 747 чалавек, уклю-

чаючы 58 непаўналетніх. За аналагічны 
перыяд мінулага года — 474 чалавекі, 
уключаючы 60 дзяцей. Нагадаем, з 12 
па 18 ліпеня ў краіне патанула 145 ча-
лавек. Гэты перыяд стаў рэкордным 
па колькасці патанулых за апошнія 30 
гадоў. Разам з тым з пачатку года 564 
чалавекі работнікам Асвода ўдалося 
выратаваць (540 — летась), паведам-
ляе БелаПАН.

К концу пятилетки каждый белорус должен иметь зар-
плату, как минимум, в 250 долларов, пообещал президент 
на третьем Всебелорусском собрании в марте 2006 года. 
Пока же минимальная зарплата в Беларуси – примерно 259 
тысяч рублей. 


